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Summaria

The Annales regni Francorum (ArF) are commonly regarded as the 
epitome of propagandistic writing in the Carolingian Age. But does 
the manuscript evidence of this work actually support this concept? 
On the basis of an examination of the work’s textual transmission in 
the ninth century, when Carolingian hegemony was still prevalent in 
the Frankish kingdoms, and a conspectus of extant textual witnesses 
of the ArF in the Carolingian era, the importance of the text in 
contemporary history writing appears in quite a different light. The 
results call for a re-evaluation of the role that the text played in 
historiographical practice in the Carolingian kingdoms.

Die Annales regni Francorum (ArF) gelten gemeinhin als der propa-
gandistische Text schlechthin der karolingischen Dynastie. Aber stüt-
zen die handschriftlichen Zeugnisse tatsächlich diese Vorstellung? Ein 
genauerer Blick auf die Überlieferung dieses Textes im 9. Jahrhundert, 
als die karolingische Hegemonie in den fränkischen Königreichen 
noch stark war, und die Erstellung eines Panoramas der erhaltenen 
Textzeugen der ArF in der Karolingerzeit werfen jedoch ein etwas 
anderes Licht auf die Bedeutung dieses Textes in der zeitgenössischen 
Geschichtsschreibung. Infolgedessen sollte die Forschung die Rolle, 
die er in der Praxis der Geschichtsschreibung in den karolingischen 
Reichen spielte, neu überdenken.


